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a r m a n m e l i . i r
روبــــه رو

»قصه  های  مجموعه  بازیگر 
مجید« گفت: امروز برای کارکردن 
در سینما باید عضو باند باشید؛ این 
باندها جمعیتی هستند که در داخل 
خودشان کارها را انتقال می  دهند؛ 
در سال  هایی که گذشت بسیار اذیت 
شده  ام. چون تاکنون عضو هیچ باند و 
دسته  ای نبوده  ام. جهانبخش سطانی 
در گفت  وگو با »ایرنا« و در توضیح 
شرایط حاکم بر تولیدات سینمایی 
در سال  های اخیر بیان کرد: این 
روزها ورود و حضور به عرصه تصویر 
بسیار سخت شده است. امروز برای 
کارکردن در سینما باید وارد باند 
شوید؛ این باندها جمعیتی هستند 
که در داخل خودشان کارها را انتقال 
می  دهند؛ آنها هر هفته باهم جلسه 
دارند و از بین خودشان انتخاب 
می  کنند. در سال  هایی که گذشت، 
بسیار اذیت شده  ام. چون تاکنون 
عضو هیچ گروه، باند و دسته  ای 
سینمایی  فیلم  بازیگر  نبوده  ام. 
»باشگاه سری« )جمال شورجه 
۱۳۷۷( در توضیح علت کم  کاری 
خود بیان داشت: دو سال پیش 
سریال »کامیون« را با مهدی هاشمی 
کار کردم و پس از آن قسمتی کوتاه 
از »مردان آهنین« را در اصفهان کار 
کردیم. اوسط امسال هم یک تله 
فیلم بود که در آن حضور داشتم اما 
در سینما کار خاصی به من پیشنهاد 
نشده است. این هنرپیشه تلویزیون 
در پاسخ به این پرسش که به رغم 
چرا  سینمایی  پیشنهادات  عدم 
هنوز پیشنهادات تلویزیونی داشته 
است، افزود: شاید چون آنها به من 
نیاز داشته  اند. ضمن اینکه حضورم 
در این کارها هم اینگونه است که 
خودم باید جذب شوم؛ مثلا در مورد 
سریال »کامیون«، مضمون را دوست 
داشتم و می  دانستم که وقتی مهدی 
هاشمی هست، کار، ارزشمند است؛ 
البته نباید دور از ذهن داشت که 

نمی  شود کاملا بیکار بود. چرا که 
در شرایط حاضر، مسائل اقتصادی 
شوخی ندارد و نمی  شود با شعار 
زندگی کرد. این بازیگر اظهارداشت: 
عدم حضور ما شاید نوعی فریادی 
باشد. یعنی نوعی از اعتراض عمیق، 
اما اصلا گوش شان بدهکار نیست 
و این واقعیتی انکارناپذیر است. 
سلطانی تصریح کرد: پیش تر قرار 
بود حسن اکلیلی سریال ۷۰ قسمتی 
را در اصفهان بسازد و بودجه اش هم 
تامین شده است، اما فعلا قاعده بازی 

به هم خورده است.
  سریال ها هیچ هدفی ندارند

 وی تاکید کرد: قرار است اگر 
همراهی شود، سریال »سرنخ ۲« 
را که مخاطبان بسیاری هم داشت 
و برای علاقه  مندان این سریال و 
داستانی  مجید«،  »قصه  های 
خاطره انگیز )نوستالژیک( است، 
با نویسندگی و کارگردانی بهزاد 
خداویسی که نقش مصطفی را در 
این سریال بازی می  کرد، بسازیم. 
بازیگر فیلم سینمایی »سرعت« 
)محمدحسن لطیفی ۱۳۷۵( یادآور 
شد: فعلا یک قسمت ساخته  ایم و ۲۰ 
روز را در اصفهان فیلمبرداری کردیم 

و به تهران آوردیم که به نهادهای 
مختلف نشان بدهیم تا ببینیم چه 
کسی حاضر به سرمایه  گذاری است. 
این سریال به نام کیومرث پوراحمد 
است ولی ما در تولید آن تلاش داریم 
و خواستیم که نشان دهیم بدون 
ایشان هم می  توانیم کاری در همان 
سطح و با محتوای ارزشی تولید 
کنیم. بازیگر فیلم سینمایی »مهریه 
بی  بی« )اصغر هاشمی ۱۳۷۳( در 
توضیح اینکه چرا تولیدات تصویری 
دهه اخیر کیفیت دهه  های قبل 
را ندارد، تصریح کرد: هنرمندان، 
رخدادهای  به  عمیق  نگاه  دیگر 
اجتماعی، سیاسی و اقتصادی ندارند 
و کسانی که اهل دل و معرفت هستند 
هم حضوری مستمر و عینی در 
تولید کارها ندارند؛ عمده کارها )هم 
سینما هم سریال ها( در سطح و برای 
سرگرمی ساخته می  شود و دیگر 
هیچ هدفی ندارند. به همین علت 
است که به افرادی همچون بنده که 
۵۰ سال است در این حرفه هستیم، 
بسیار سخت پیشنهاد کار می  شود. 
»افق«  سینمایی  فیلم  بازیگر 
)رسول ملاقلی پور ۱۳۶۷( یادآور 
شد: البته یک سریال ۷۰ قسمتی 

در اصفهان به من پیشنهاد شد که 
نرفتم. چرا که مانند بسیاری از آثار 
امروزی، بزن در رو بود؛ آثار امروز 
عمدتا چیزی به عنوان پیام و محتوا و 
ساختار ندارد و آرمان  های فروخورده 
جامعه جایی در آنها ندارد. سلطانی 
در توضیح چاره جویی برای افزایش 
کیفیت و محتوای آثار اظهارکرد: 
مسئولان باید بخواهند. یعنی باید 
مضامینی تصویب شوند و اجازه کار 
بیایند که محتوایی داشته باشند 
بازیگر  نباشد.  سرگرمی  فقط  و 
فیلم سینمایی »شرم« )کیومرث 
پوراحمد ۱۳۷۰( گفت: زمان ما، 
کتاب از دست هنرمندان نمی  افتاد و 
دائم در حال مطالعه بودند. در نتیجه 
کارهایی که به آنها پیشنهاد می  شد، 
دغدغه  همه  بود.  توجه  درخور 
هنرمند باید جامعه و آرمان  های 
که  چیزی  باشد؛  فروخورده اش 
امروز نیست.  وی بیان کرد: یکی 
از مشکلات فعلی ما این است که 
تصمیم گیرنده اصلی، سرمایه  گذار 
است و چون او نگران بودجه اش 
است و می  خواهد پولش برگردد، 
در نتیجه به چیزی توجه می  کند 
که خوب فروخته شود. جهانبخش 
سلطانی )متولد ۱۳۳۰( بازی در 
تئاتر را از سال ۱۳۴۵ و به صورت 
ناصر  مرحوم  زیرنظر  حرفه  ای 
.. وحیدی آغاز  . فرهمند و ماشاءا
کرد. با دعوت رسول ملاقلی پور 
)کارگردان( برای اولین بار در سال 
۱۳۶۷ وقتی ۳۷ ساله بود، با فیلم 
»افق«  وارد سینما شد و دو سال 
بعد با سریال »قصه  های مجید« 
اولین تجربه را در تلویزیون به دست 
آورد و با سریال »مردان آنجلس« 
در سال ۷۷ شناخته شد. سلطانی 
برای بازی در فیلم »شرم«، برنده 
سیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش 
دوم مرد جشنواره فیلم فجر در سال 

۱۳۷۱ شد.

 حال »توران مهرزاد« 
خوب است

 کیومرث پوراحمد: 
 فیلم »پرونده باز است« به 

جشنواره فجر نمی رسد
فیلم  پوراحمد، کارگردان   کیومرث 
سینمایی »پرونده باز است« با اشاره به 
توقف فیلمبرداری این پروژه سینمایی 
رسیدن این فیلم به جشنواره فجر امسال 
را بعید دانست. کیومرث پوراحمد که در 
حال آماده سازی فیلم سینمایی »پرونده 
باز است« برای حضور در چهل و یکمین 
جشنواره فیلم فجر بود، در گفت وگو با مهر 
درباره آخرین وضعیت این پروژه توضیح 
داد: به دلیل مشکلاتی که برای هماهنگی 
یکی از لوکیشن ها در مسیر تولید این 
فیلم به وجود آمده است، در حال حاضر 
تصویربرداری فیلم به طور کامل متوقف شده 
است و آنچه می توانم اعلام کنم این است 
که فیلم »پرونده باز است« به احتمال زیاد 
به جشنواره فجر امسال نمی رسد. پوراحمد 
تأکید کرد: اینکه ادامه فیلمبرداری چه 
زمانی مقدور خواهد بود و بعد از آن فرآیند 
پس از تولید چقدر زمان خواهد برد، واقعا 
به صورت  نمی توان  و  نیست  مشخص 
قطعی درباره این موارد اظهارنظر کرد، 
اما با توجه به حجم پست پروداکشن کار و 
تعداد روزهای باقی مانده از فیلمبرداری، 
قاعدتا فیلم به جشنواره امسال نخواهد 
رسید. وی در ادامه با تاکید بر اینکه در هر 
حال هرگونه تصمیم گیری درباره حضور 
هر فیلمی در جشنواره برعهده تهیه کننده 
است، درباره خبرهای قبلی منتشرشده 
مبنی بر رونمایی از فیلم در جشنواره فجر 
امسال توضیح داد: منشأ این خبرها، فرآیند 
تکمیل فرم برای حضور در جشنواره فجر 
است که هر سال از سوی تهیه کنندگان 
صورت می گیرد. با توجه به زمان بندی 
تولید فیلم ما و اینکه فیلمبرداری کار کلید 
خورده بود، تهیه کننده فیلم فرم حضور در 
جشنواره را پر کرد. تکمیل این فرم معمولا 
ارتباطی با کارگردان ندارد و من در این 
زمینه تصمیم گیر نیستم. کیومرث پوراحمد 
در تازه ترین فیلم سینمایی خود سراغ یک 
سوژه جنایی رفته است که داستان اصلی 
آن به یکی از پرونده های جنجالی سال های 
اخیر نیز ارجاعاتی دارد. در فیلم سینمایی 
»پرونده باز است« به تهیه کنندگی علی 
قائم مقامی بازیگرانی همچون: پژمان بازغی، 
محمدرضا غفاری، نسیم ادبی، علی باقری، 
فرهاد قائمیان، پویا نجفی، متین ستاری، 
مهبد جهان نوش، امیرعلی سیفی حضور 

دارند.

  یکی از نزدیکان »توران مهرزاد« 
اظهارکرد که حال این هنرمند با 
سابقه خوب است. از پنجشنبه شب 
خبرهایی درباره درگذشت توران 
مهرزاد )بازیگر قدیمی سینما، تئاتر و 
رادیو ( منتشر شده و شهین نجف زاده 
از همکاران قدیمی این هنرمند است، 
در گفت وگویی با ایسنا بیان کرد: خانم 
مهرزاد حال شان خوب است و و در 
منزل هستند. نمی دانم این خبرهای 
نادرست و بدون منبع چگونه و به 
چه دلیلی منتشر شده؟ ولی خدارا 
شکر اتفاقی برای خانم مهرزاد نیفتاده 
است. او اضافه کرد: توران مهرزاد 
در سال های گذشته فعالیت هنری 
خاصی نداشت، به خصوص آنکه با 
توجه به شرایط سنی، چندان توانایی 
جلوی دوربین رفتن را ندارد ضمن 
اینکه خود این هنرمند هم تمایلی 
همچنین  نجف زاده  ندارد.  به کار 
یادآور شد که در سال های گذشته 
حسن خجسته، از مدیران پیشین 
رادیو حمایت های زیادی را از طریق 
رادیو از این هنرمند انجام داده که 
همچنان ادامه دارد. توران مهرزاد 
۱۳۰۹ است، در سال  که متولد 
۱۳۲۳ فعالیت های هنری خود را 
در تئاتر شروع کرد و بعد هم کارش را 
با ایفای نقش در نمایش های رادیویی 
ادامه داد. او تاکنون در فیلم های 
سینمایی و سریال همبازی کرده و 
نقش های ماندگاری را هم در دوبله 
به یادگار گذاشته است. »پری«، 
»خط قرمز«، »عینک دودی«، »برج 
»قرمز« و.. از جمله فیلم های  مینو«، ـ
سینمایی این بازیگر هستند و در 
سریال امام علی)ع( هم ایفای نقش 

کرده است.

 تجربه رادیو جام جهانی چگونه بود؟
 عرضه استعدادهای کمتر دیده شده

 یکی از مدیران رادیو جام جهانی درباره تجربه راه اندازی این 
شبکه سخن گفت. علی اصغر احمدی، مدیر گروه مسابقات 
ورزشی شبکه رادیویی جام جهانی درباره فعالیت این شبکه 
در ایام جام جهانی قطر به مهر گفت: المپیک و جام جهانی 
فوتبال رویدادهای مهمی هستند که توجه مخاطبان زیادی 
را به خود جلب می کند فارغ از اینکه مخاطب تخصصی و 
همراه همیشگی ورزش باشید یا نه. وی اضافه کرد: اهمیت 
جام جهانی و برگزاری آن در همسایگی ایران و حضور تیم ملی 
کشور به عنوان یکی از ۳۲ تیم حاضر در این رقابت، فرصت 
معرفی و شناخت فرهنگ ها، تاریخ و توانمندی های اقتصادی 
و... در کنار مصاف تیم های مختلف برای هواداران همه تیم ها و 
کشورها فراهم کرد. نیاز مخاطبان به اطلاعات مهم و لحظه ای 
از این رویداد عالمگیر فرصتی است که تنها با اتکا به یک شبکه 
یا کانال نمی توان به همه جوانب آن پرداخت. احمدی درباره 
فعالیت های رسانه ای در این مدت اظهارکرد: پرداختن صرف 
به جام جهانی به خودی خود به چند رسانه همزمان نیاز دارد 
و برنامه سازی برای رشته های مختلف غیرفوتبالی که در 
طول سال مجال چندانی برای دیده و مطرح شدن ندارند 
و شاید هفته ای و بعضا ۲ هفته یکبار در رادیو ورزش پخش 
می شوند، مدیریت شبکه رادیویی ورزش را بر آن داشت تا 
از فرصت رادیو فصلی برای پوشش کامل مسابقات، تحلیل 
و بحث های کارشناسی، مستند و برنامه های کوتاه در قالب 
»رادیو جام جهانی« استفاده کند. وی اضافه کرد: تنوع در 
سبک برنامه سازی، استفاده از ظرفیت و توانمندی همکاران 
رادیو- تلویزیونی و ارائه برنامه از استودیوی تهران و جزیره 
کیش فرصتی را برای دیده شدن و عرضه استعدادهای کمتر 
دیده شده فراهم کرد. مدیر گروه مسابقات ورزشی در بخش 
دیگر درباره کمرنگ شدن گزارش ها و برنامه ها گفت: هر چه 
از حجم مسابقات جام جهانی کم می شود طبیعی است که 
سبد گزارش های ورزشی در این شبکه کم وزن تر می شود. 
راضی کردن همه مخاطبان با طیف گسترده علایق و سلایق 
مسئولیت ما را در این مسیر سخت تر می کند. ما خوشبختانه 
مسیر را به درستی رفته و امیدواریم به یاری باریتعالی، تا پایان 
کار این رادیو اهداف پیش بینی شده این شبکه را محقق کنیم. 
وی بیان دداشت: همیشه اولین کارها سختی های مختص 
به خود را به همراه دارد. اما وقتی به پایان کار و نوک قله می رسید 
صحبت از این سختی ها که شما آن را پشت سر گذاشته اید 
بازگشت به عقب است. اما استفاده از تجربیات مربوط به چینش 
کنداکتور هماهنگی، برنامه ریزی، تعیین عوامل برنامه های زنده 
و تامین برنامه های تولیدی برای دو شبکه به صورت همزمان 
تجربه ارزشمندی است که برای موفقیت در فعالیت های 
پیش رو فرصت مغتنمی را فراهم نموده است. اگر در این مسیر 
توفیقی حاصل شده از عنایات حضرت حق، هدایت و حمایت 
معاون محترم صدا و مدیر محترم شبکه و زحمات و همکاری 

همه گروه های برنامه ساز، گزارشگران و... بود.

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

 رئیس جمهور صربستان: 
  زمستان آینده دشوارترین

 زمستان تاریخ اروپا خواهد بود
 رئیس جمهور صربستان با پیش بینی اینکه جنگ 
اوکراین سال بعد هم ادامه داشته باشد از زمستان آینده 
به عنوان دشوارترین زمستان تاریخ اروپا یاد کرد. به گزارش 
مهر به نقل از روسیاالیوم، »الکساندر ووچیچ« گفت: نزاع در 
اوکراین بیش از یکسال دیگر ادامه خواهد داشت و زمستان 
آینده دشوارترین زمستان تاریخ خواهد بود. وی افزود: 
طبق برآورد، مواضع روسیه و اوکراین در خط درگیری 
ثابت شده است. فوچیچ بیان داشت: همه چیز پیچیده 
است. پیش بینی می کنم که این جنگ سال بعد هم ادامه 
داشته باشد و زمستان سال آینده دشوارترین زمستان 
تاریخ باشد. رئیس جمهور صربستان پس از آغاز عملیات 
نظامی ویژه روسیه در اوکراین خطاب به مردم خود گفته 
بود که صربستان از تمامیت ارضی اوکراین حمایت می کند 
اما علیه روسیه تحریمی اعمال نخواهد کرد. این در حالی 
است که سفیر روسیه در بلگراد گفت: روسیه، صربستان را 
تحت فشار قرار نخواهد داد. »الکساندر بوتسان-خارچنکو« 
سفیر روسیه در بلگراد اعلام کرد: روسیه هرگز هیچ نوع 
فشاری بر صربستان اعمال نکرده است. دیپلمات ارشد 
روسیه یادآور شد که گفت وگوی دوستانه دو کشور در 
بالاترین سطح ممکن حفظ شده است. سفیر روسیه در 
بلگراد با انتقاد از پیامدهای اجتماعی-اقتصادی اسفناک 
سیاست های کوته فکرانه نخبگان اروپایی، هشدار داد که 
چنین اقداماتی پیامدهایی از جمله افزایش قیمت ها و کمبود 
انرژی را در اروپا داشت که منجر به برخی نتیجه گیری های 
اشتباه از سوی رسانه ها در مورد فشار روسیه بر صربستان 
شد. دیپلمات ارشد روسیه در بلگراد تاکید کرد که روسیه 
هیچگاه به اعمال فشار بر صربستان متوسل نشده است و 
قصد ندارد به این کار روی آورد. بوتسان- خارچنکو در ادامه 
یادآور شد: ما با بلگراد یک مشارکت استراتژیک قوی متقابلًا 
سودمند و روابط دوستانه در بالاترین سطح را داریم. دفتر 
مطبوعاتی سفارت روسیه به نقل از بوتسان-خارچنکو اعلام 
کرد: اگر صربستان در زمستان به مقادیر اضافی گاز روسیه 
نیاز داشته باشد، روسیه آماده مذاکره در این باره است. 
به گفته سفیر روسیه، قیمت این گاز روسیه برای بلگراد 
همچنان پایین ترین قیمت در اروپا خواهد بود. لازم به ذکر 
است که ارتش روسیه ۲۴ فوریه )۵ اسفند ۱۴۰۰( »عملیات 
نظامی ویژه« خود را در شرق اوکراین آغاز کرد؛ مقامات ارشد 
دولت روسیه می گویند: این عملیات در پاسخ به درخواست 
سران جمهوری های خودمختار دونتسک و لوهانسک برای 
حفاظت از آنها در برابر نیروهای اوکراینی آغاز شده است. 
به نوشته اسپوتنیک، ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه 
گفته است که هدف از این عملیات »حمایت از مردمی است 
که بیش از هشت سال تحت نسل کشی و آزار و اذیت رژیم 
کی یف قرار داشتند.« آمریکا و کشورهای غربی تاکنون 

تحریم های زیادی علیه روسیه اعمال کرده اند.

 روسیه:

     پهپادهای آمریکایی به »کریمه« حمله کردند

جهانبخش سلطانی: 

 »سرنخ ۲« ساخته می  شود

کوتــــاه

  بررسی های مقامات روسیه حاکی از آن است که اوکراین 
با استفاده از هواپیماهای بدون سرنشین ساخت آمریکا 
مناطقی از روسیه را هدف قرار داده است. به گزارش مهر به 
نقل از اسپوتنیک، مقامات روسیه می گویند پهپادهایی که 
از سوی نیروهای ارتش اوکراین علیه مسکو به کار گرفته 
می شوند، ساخت آمریکا هستند. مقامات روسیه اعلام 
کردند که پهپادهای که اوکراین برای حمله به کریمه و 
دیگر مناطق روسیه به کار گرفته است، از سوی شرکت 
خدمات مهندسی آمریکایی Spektreworks ساخته 
شده است. مقامات روسیه پس از حمله به پل کریمه، اجزای 
الکترونیکی هواپیماهای بدون سرنشین به کاررفته از سوی 
اوکراین برای حمله به تأسیسات زیرساختی روسیه، به ویژه 
در مناطق سواستوپل، کریمه، کورسک، بلگورود و ورونژ را 
مورد تجزیه و تحلیل قرار داده اند. در بررسی های صورت 
گرفته از سوی مقامات روسیه مشخص شد که تجهیزات 

 Spektreworks این پهپادها توسط شرکت آمریکایی
ساخته شده است. تنظیمات و آزمایش اولیه این پهپادها 

در فرودگاه اسکاتسدیل، در ایالت آریزونا انجام شده است. 
سایر اقدامات مربوط به این پهپادها از جمله مونتاژ نهایی و 
آزمایش های پروازی نیز در خاک لهستان انجام شد. مقامات 
روسی این موضوع را گواه روشنی برای دخالت مستقیم 
ایالات متحده و لهستان در جنگ اوکراین قلمداد می کنند. 
شبه جزیره کریمه واقع در جنوب اوکراین، سال ۲۰۱۴ با 
برگزاری همه پرسی رسماَ به خاک روسیه الحاق شد. آمریکا، 
اوکراین و کشورهای غربی با این همه پرسی مخالفت و آن 
را »اشغال کریمه توسط روسیه« توصیف و به همین علت 
تحریم هایی علیه مسکو اعمال کردند. در هفته های اخیر 
کریمه به یکی از محورهای جنگ در اوکراین تبدیل شده. 
مقامات اوکراین تأکید کردند که شبه جزیره کریمه باید به 
اوکراین برگردد و در مقابل نیز دولت روسیه هشدار داد هر 
گونه تعرض به تمامیت ارضی این کشور با پاسخی محکم 

روبه رو خواهد شد.

 وزیر دفاع کویت استعفا داد
 منابع کویتی از استعفای »عبدا... علی الصباح« وزیر دفاع 
کویت آن هم دو ماه پس از آغاز به کار دولت خبر دادند. 
»عبدا... علی الصباح« وزیر دفاع کویت )جمعه، ۱۶دسامبر( 
استعفای خود را به »احمد نوافق الصباح« نخست  وزیر این 
کشور ارائه کرد. منابع کویتی به روزنامه القبس این کشور 
گفتند که بررسی استعفا و پذیرش یا رد آن تا روز یکشنبه 
که دو طرف با یکدیگر ملاقات کنند، به تعویق افتاده است. 
او در ۱۶ اکتبر گذشته یعنی دقیقا دو ماه پیش به این سمت 
انتخاب شد و رسانه  ها هنوز دلیلی برای چرایی استعفای او 
ذکر نکرده  اند. با این حال برخی کاربران کویتی در شبکه  های 
اجتماعی دخالت نمایندگان در مسائل وزارتخانه را دلیل 

استعفای او نوشته  اند.

 گسترش اعتراضات در اردن
 طی گسترده  شدن اعتصاب  ها در »اردن« و به خیابان 
کشیده شدن اعتراضات مردمی، یک افسر ارشد پلیس 
جان خود را از دست داد. به گزارش فارس، در پی افزایش 
اعتراضات به سوخت در جنوب اردن، سازمان امنیت عمومی 
این کشور از کشته شدن یک افسر ارشد از نیروهای پلیس 
خبر داد. طبق گزارش پایگاه خبری »عربی۲۱«، این افسر 
پلیس در جریان مدیریت تظاهرات در منطقه »الحسینیه« 
در استان جنوبی »معان« بر اثر اصابت گلوله واقعی به ناحیه 
سر کشته شده است. سازمان امنیت عمومی در گزارش خود 
اعلام کرده که علاوه بر این افسر پلیس، برخی افراد دیگری 
نیز در جریان آنچه مقامات اردنی تحت عنوان »خرابکاری 
غیرقانونی« توصیف می  کنند، مجروح شده  اند. کشور 
اردن از هفته گذشته تاکنون، شاهد اعتراضات و اعتصابات 
گسترده  ای در درخواست راه  حل برای بحران اقتصادی خفه 
کننده  ای است که اردنی  ها را به خیابان آورده است. یکی از 
مهم  ترین اعتصاب  های چند روز اخیر، اعتصاب رانندگان و 
بخش حمل ونقل عمومی به دلیل افزایش قیمت سوخت بود.

  
پوتین به بلاروس می  رود

 رئیس  جمهور روسیه قصد دارد برای گفت  وگو درباره 
مسائل امنیتی و روابط دوجانبه با »الکساندر لوکاشنکو« 
همتای بلاروسی خود، به مینسک سفر کند. به گزارش 
فارس، »ولادیمیر پوتین« رئیس  جمهور روسیه قصد دارد 
برای گفت  وگو درباره مسائل امنیتی و روابط دوجانبه با 
»الکساندر لوکاشنکو« همتای بلاروسی خود، به مینسک 
سفر کند. کرملین اعلام کرد: پوتین در این سفر، که در تاریخ 
نوزدهم دسامبر انجام می  شود، مسائل امنیتی را در اولویت 
قرار داده، درباره وضعیت کنونی جهان و پاسخ مشترک 
به چالش  های نوظهور صحبت می  کند. بر این اساس، 
رؤسای جمهور روسیه و بلاروس درباره جزئیات اجرای 
برنامه  های اتحادیه، همکاری  های اقتصادی و حوزه انرژی 

رایزنی می  کنند.

 وزارت خارجه پاکستان اعلام کرد: تا زمان تامین 
امنیت نمایندگی دیپلماتیک کشورها سفیر این کشور 
به افغانستان باز نخواهد گشت. به گزارش فارس، 
وزارت خارجه پاکستان خبر داد که عبیدالرحمان نظامانی، 
سفیر این کشور در کابل، تا برقراری امنیت به افغانستان 
برنخواهد گشت. روزنامه پاکستانی اکسپرس تربیون 
به نقل از ممتاز زهرا بلوچ، سخنگوی وزارت امورخارجه 
پاکستان، گزارش داده که کشورش خواهان تامین امنیت 
دیپلمات ها و سفارت این کشور در کابل است. گفتنی است 

که ۱۱ آذر، سفیر پاکستان در کابل که در محوطه سفارت 
در حال قدم زدن بود، هدف تیراندازی قرار گرفت. پس 
از این حمله داعش با انتشار تصاویری ادعا کرد که این 
حمله توسط دو عضو این گروه انجام شد و عبیدالرحمان 
نظامانی، سفیر پاکستان در کابل، هدف حمله بود. این در 
حالی است که طی یکماه گذشته نیز چندین بار نیروهای 
طالبان و نظامیان پاکستان در مرز مشترک میان دو کشور 
درگیر شدند. در آخرین مورد پس از درگیری مرگبار 
میان نیروهای مرزی طالبان و پاکستان در گذرگاه مرزی 

اسپین بولدک در ولایت قندهار، مسئولان محلی طالبان 
و منابع محلی در قندهار از وقوع درگیری مجدد در این 
گذرگاه خبر می دهند. مسئولان محلی طالبان در قندهار 
می گویند که این درگیری   پیش از ظهر پنج شنبه، ۲۴ آذر 
در منطقه ی »شیرآب« »دروازه ی دوستی افغانستان- 
پاکستان« رخ داده و تاکنون ادامه دارد. این مسئولان 
محلی طالبان تاکید کردند که درگیری پس از آن آغاز شده 
است که نیروهای مرزی این گروه می خواستند در امتداد 

مرز پاسگاه ایجاد کنند.

تنش دیپلماتیک کابل و اسلام آباد

  سفیر پاکستان به افغانستان باز نمی گردد

  منابع خبری از ادامه درگیری و ناآرامی 
در پرو خبر دادند. به گزارش مهر به نقل از 
المیادین، منابع خبری از ادامه درگیری 
و ناآرامی در پرو خبر دادند. براساس این 
گزارش، در درگیری میان نیروهای پلیس 
و معترضان در جنوب این کشور ۷ نفر کشته 
شده اند. این درحالی است که وضعیت 
فوق العاده در سراسر این کشور اعلام شده 
است. پس از برکناری رئیس جمهور پدرو 
کاستیلو در ۷ دسامبر، پرو درگیر اعتراضات 
تظاهرکنندگان  است.  شده  گسترده ای 
که خواستار برگزاری انتخابات زودهنگام 
هستند، راه ها را مسدود کرده، فرودگاه ها را 
تصرف و به ساختمان های نهادهای عمومی، 

نهادهای نظامی و انتظامی و دفاتر رسانه های 
گروهی یورش برده اند. این اعتراضات با 
آتش سوزی و حمله به مشاغل و تأسیسات 
تجاری همراه بوده است. از زمان شروع 
اعتراضات پرو، حداقل ۷ نفر کشته و بیش 
از ۱۱۰ افسر پلیس در درگیری با جمعیت 
معترضان زخمی شده اند. مقامات امنیتی 
پیش تر دربخش های آپوریماک، آرکیپا و 
ایکا وضعیت اضطراری اعلام کرده بودند، اما 
این وضعیت نیز تاکنون نتوانسته وضعیت را 
عادی کند. دولت جدید پرو به پارلمان وعده 
داده است که هرج و مرج گسترش نخواهد 
یافت و نظم برقرار خواهد شد. همزمان اعضای 
کابینه قصد دارند برای مذاکره با معترضان به 

سایر مناطق این کشور سفر کنند. بسیاری از 
این جاده ها توسط تظاهرکنندگان ضددولتی 
ارتش  به  همچنین  است.  شده  مسدود 
دستور داده شده است که کنترل تأسیسات 
استراتژیک از جمله فرودگاه ها را بدون 
معطلی به دست بگیرد. همچنین به تازگی 
رئیس جمهور تازه برکنار شده پرو، مخالفان 
خود را به ربودن خود متهم کرد. »پدرو 
کاستیلو« که به تازگی با رأی نمایندگان 
ریاست جمهوری  سمت  از  پرو  پارلمان 
برکنار شد، در این باره اعلام کرد که من در 
سخت ترین لحظه ریاست جمهوری خود با 
شما صحبت می کنم که هم تحقیر شده ام و 
هم بدون ارتباط، مورد بدرفتاری واقع شده ام. 

رئیس جمهور تازه برکنار شده پرو در پیامی 
در حساب کاربری توئیتر خود تاکید کرد که 
وی در تلاش برای رسیدن به سفارت مکزیک 
برای گرفتن پناهندگی سیاسی، از سوی 
مخالفانش بازداشت شده است. تحولات 
و ناآرامی های پرو پس از آن روی داد که 
»پدرو کاستیلو«، رئیس جمهور پرو ساعاتی 
پس از اعلام انحلال کنگره، بازداشت شد. 
کاستیلو پیش از دستگیری در یک سخنرانی 
تلویزیونی گفته بود که خواستار برگزاری 
انتخابات زودهنگام پارلمانی برای تصویب 
قانون اساسی جدید است. اعلامیه انحلال 
کنگره ساعاتی قبل از آغاز نشست استیضاح 

او در کنگره اعلام شده بود.

ادامه درگیری و ناآرامی در »پرو«


